
KSČM odmítá posilování pravomocí represivních složek státu!
  Vláda  ČR  schválila  novelu  zákona  o Vojenské  policii,  se  kterou  KSČM  zásadně
nesouhlasí, neboť ji považuje za další zvyšování militarizace v české společnosti.
Jedním  z důvodů  návrhu  této  novely  je  údajně  i zajištění  bezpečnosti  příslušníků
zahraničních armád NATO. Nově má Vojenská policie získat pravomoci, které dosud
příslušely pouze Policii  ČR. Jde především o možnost vstoupit  do obydlí,  do jiných
prostor nebo na pozemky pod záminkou bezprostředního ohrožení života nebo zdraví
nebo při pronásledování pachatele trestného činu, což je snadno zneužitelné. Vojenští
policisté  budou  také  moci  kontrolovat  civilní  osoby či jim  dokonce  zadržet  řidičský
průkaz. Novela dává Vojenské policii i další pravomoci a zavádí nové zákazy jako je
například  nošení  vojenských  uniforem  a jejich  součástí,  uniforem  Vězeňské  stráže
či Policie ČR civilními osobami či focení chráněných objektů.
KSČM považuje tuto novelu za další zásah do soukromí o bčanů  ČR a snadno
zneužitelnou  proti  skupinám  ob čanů  nepohodlných  sou časné  vlád ě.  Jde  jen
o další zvyšování pravomocí represivních složek stá tu a skrytou militarizaci, kdy
si MO p řisvojuje pravomoci pat řící výlu čně do působnosti ministerstva vnitra.

Co vy na to ?
Asociace provozovatelů soukromého vysílání, sdružující soukromá
rádia, se vymezila vůči  Fialově  vládě.  Provozovatelům rádií vadí
zvýšení koncesionářského poplatku o deset korun.  »Vláda místo
zákona, který by posiloval nezávislost a transparentnost Českého
rozhlasu, předkládá návrh, který Český rozhlas pouze zdražuje a
přenáší toto břemeno na občany a firmy,« uvádí asociace.  »Před
navýšením  poplatků  nebyl  proveden  žádný  hloubkový  audit
hospodaření  Českého  rozhlasu,  který  by  doložil  efektivitu  jeho
výdajů. Bez těchto informací není možné obhájit navýšení poplatků

a požadovat další finanční příspěvky od občanů a firem,« dodává. A tak je to  se vším.
Vláda  se  snaží  navyšovat  prostředky  ve  státním  rozpočtu  přenášením  finančního
břemene na občany, ačkoliv by byla schopna to podpořit jakýmikoliv relevantními daty.
Zkrátka občane plať a neptej se, zatímco ti nejsme schopni zajistit důstojnou mzdu,
ceny energií, nebo odpovídající důchod. I to ilustruje absolutní povýšenost, s níž vláda
3 roky neomylně postupuje proti ekonomickým zájmům vlast-ních občanů.  Navzdory
tomu, že členy asociace jsou radia jako Evropa 2, Impuls, Beat, či Frekvence 1, vláda
diskusi o výši poplatků, jak je u ní běžné, rovnou odmítla.
 Do protestní akce proti zvýšení poplatků se přitom může zapojit každý z vás. Iniciativa
totiž  na stránce dopisposlanci.cz vyzývá občany,  aby se zapojili  do posílání dopisů
poslancům a senátorům a dali jim najevo, co si o zvyšování poplatků myslí. Součástí
novely je i návrh, aby poplatek platily i ty domácnosti, které sice nemají televizi ani
rádio, ale vlastní chytrý telefon, tablet či počítač.
  Nová maxima hlásí také ceny bytů. Ty jsou v Praze i v Brně nejdražší v historii a
zdražování bude podle všeho pokračovat také v novém roce. A to rekordním tempem –
podle odhadů  až o 7 %. Průměrná cena za metr čtvereční nového pražského bytu
vůbec poprvé vyšplhala nad 160 tisíc korun a za posledních deset let se tak téměř
ztrojnásobila! Nemovitost s rozlohou 70 m2 tak v Praze vyjde na více než 11 milionů
korun. V Brně pak cena za m2 překonala 131 tisíc a běžný sedmdesátimetrový byt by
tak vyšel na 9,2 milionu korun. Na vině je mimo jiné to, že se nestaví a poptávka tak
naráží na nedostatečnou nabídku, což žene ceny nových bytů nahoru. 
  Dalším faktorem zdražování bytů je vyšší cena nových projektů,  kvůli  čemuž jsou
nové  byty  pro  běžné  občany  nedostupné  a  stále  častěji  se  tak  stávají  spíše
prostředkem  k investici  nebo  spekulaci.  Jako  absolutní  výsměch  lidem  pak  působí
slova ze sjezdu KDU-ČSL, kde si lidovci po třech letech vládnutí najednou uvědomili,
že by možná stálo za to s drahým bydlením něco dělat. Buď z lidí dělají blbce, nebo
ztratili  naprosto  smysl  pro realitu.  Když pominu to,  že  za  jejich spoluvládnutí  se z
bydlení stal pro obrovskou skupinu lidí nedostižný sen, protože ho máme nejdražší v
EU, tak lidovci tady sedí v různých vládách většinu z 35 let polistopadové historie.
Vládnou v mnoha městech, jsou součástí některých krajských rad, sedí ve vládě, ba
dokonce sedí ve vládnoucí frakci EU. Výsledkem jsou byty za 11 milionů v Praze a za
více než 9 milionů v Brně. Myslím, že už STAČILO!
Zbrojení, nafukování byrokracie a p řehlížení sociálních pot řeb ob čanů
  Už při jednom ze svých živých vysílání ze Štrasburku jsem avizovala, že budu mluvit
podrobněji o rezoluci k souhrnnému rozpočtu EU na rok 2025, která byla europoslanci
při hlasování odmítnuta. Tedy abych byla přesnější, samotný návrh rozpočtu byl přijat,
ale rezoluce, tedy text, k němu byl odmítnut. Proč k tomu došlo?Ke svému postoji měli
poslanci  jistě  celou  řadu  rozdílných  důvodů.  Jedním  z těch  nejpodstatnějších  však
bylo, že poslanci frakce Lidovců obešli tzv. cordon sanitaire a díky jejich hlasům prošel
i  pozměňovací  návrh  Suverenistů  na  financování  hraničních  plotů,  což  donutilo
všechny  přítomné  Zelené  a  většinu  liberálů  a  sociálních  demokratů  hlasovat  proti
navržené rezoluci. Já sama jsem hlasovala rovněž PROTI, ale z úplně jiných důvodů,
totiž její akcent na zbrojení, nafukování byrokracie a nedostatečný důraz na potřebu
zvýšit mzdy a sociální aspekty většiny občanů EU.
   A nyní  jednotlivá  hlasování.  Začneme  návrhem  snížit  platy  všech  Evropských
komisařů na polovinu. Pro snížení jejich platu jsem hlasovala já s Ondrou Dostálem a
dále Ivan David z SPD a všichni  poslanci  hnutí  ANO, Přísahy a Motoristů.  Naopak
zástupci ODS, TOP 09 a D.Nerudová se domnívají, že Komise odvádí tak vynikající
práci,  že si  své astronomicky vysoké platy zaslouží,  a to i  přesto, že EU stagnuje.
Lidovec Zdechovský a  Farský ze  STANU pak  nehlasovali.  Návrh  neprošel.  Co ale
snížení platu samotné předsedkyni EK Ursule von der Leyenové? Snížit plat jsme ji
chtěli  opět  já, Dostál, David, většina zástupců ANO, Bartůšek a Turek za Přísahu a
Motoristy. Ponechat její plat na extrémně vysoké úrovni chtěli opět zástupci ODS, celý
STAN a přidal se i Tomáš Zdechovský. Bžoch z hnutí ANO a Ondřej Kolář z TOP 09 se
zdrželi. Návrh opět neprošel.

Hlasování o snížení platu nás poslanců bylo téměř identické s jednou malou změnou.
Ivan David z SPD se tentokrát zdržel  společně  s Bžochem z ANO a Kolářem. Já,
Ondra Dostál, zbytek zástupců ANO, Bartůšek a Turek jsme se snížením našich platů
souhlasili,  zbytek  českých europoslanců  si  na peníze nechat sahat nechce. Návrh
opět  bohužel  neprošel.  Poslanci,  žel,  jsou  se  svými  platy pohodlní,  i  když vůbec
neodpovídají evropské realitě.
Nelikvidovat strategický pr ůmysl
  Ne každé hlasování se však týkalo platů. Zde je znění jednoho z pozměňovacích
návrhů:  »vyjadřuje  hluboké  znepokojení  nad  přetrvávající  krizí  automobilového
průmyslu,  který  je  výrazně  ohrožen  rychlým  přechodem  na  elektrická  vozidla;
zdůrazňuje, že je naléhavě nutné přijmout opatření ke zmírnění ztráty pracovních míst
a k  zachování  strategických průmyslových kapacit  v  celé  Unii,« že  to  zní  celkem
rozumně?  Naštěstí  většina  českých  europoslanců  hlasovala  pro,  mezi  nimi  já
s Ondrou Dostálem, zástupci ANO, ODS, SPD a dokonce i Danuše Nerudová. Její
kolega z hnutí  STAN, Jan Farský se zdržel.  Asi se dá ještě  omluvit,  že  při  studiu
v USA  nemohl  vidět  situaci  v Evropě,  i  když  se  nabízí  otázka,  proč  pak  chtěl
kandidovat  zrovna  do  Evropského  parlamentu.  Ondřeje  Koláře  (TOP  09),  který
hlasoval proti, však neomlouvá vůbec nic. Nikola Bartůšek z Přísahy nehlasovala.
  ANO pomoci, NE migraci
Zmínila jsem, že celá rezoluce padla především díky tomu, že prošel pozměňovací
návrh  na  financování  pohraničních  zdí.  Pro  ten  hlasovali  všichni  přítomní  čeští
poslanci. Často můžeme slyšet, že ploty řeší pouze dopady, a nikoliv příčiny migrace.
Ano, s tím plně souhlasím, nelze se spolehnout jen na stavění plotů,  musíme také
například  přestat  destabilizovat  a  bombardovat  cizí  státy  a  nutit  tak  místní
obyvatelstvo  hledat  bezpečí  v Evropě.  Proto  jsem  podpořila  text  o  humanitární
pomoci, která povede ke snížení potřeby migrace.
  Pro tento pozměňovací návrh hlasovala většina českých europoslanců s výjimkou
Tomáše Zdechovského (KDU-ČSL) a Ondřeje Koláře (TOP 09). Co tito pánové mají
proti humanitární pomoci a jak si představují řešení příčin migrace, pokud ji nechtějí
poskytnout lidem, co ji potřebují? Trochu se obávám, že jim je ve skutečnosti řešení
příčin migrace tak nějak jedno a raději by tyto peníze lili  zbrojařům. A jak dokazuje
tradice lidovců a TOP 09, místo pomoci pak můžeme rozvojové státy destabilizovat a
vytvořit tam odbytiště pro naše zbraně. To, že se zvedne další vlna migrantů, už pány
nejspíše  nezajímá,  a  kapacity  či  bezpečí  v Evropě  v důsledku  nekontrolovatelné
migrace, to je jim také ukradené. Hlavně ať mají obchodníci se smrtí, na rozdíl od
obyčejných lidí, co žrát. Návrh bohužel neprošel. Řada hlasování ukazujee, že dělení
na levici a pravici není tak přežité, jak se nám snaží například Piráti či hnutí ANO
tvrdit. Daně z neočekávaných zisků  jsem podpořila pouze já a Ondřej Dostál.  Ivan
David  se  zdržel  a  zbytek  přítomných  českých  europoslanců  byl  proti.  Lobby
zafungovala a návrh bohužel neprošel. Naprosto stejně dopadlo i hlasování o daních
pro ty zcela nejbohatší jedince. Většina českých zastupitelů se tak postavila na stranu
energetických  korporací,  bank  a  několika  málo  dolarových  miliardářů,  proti  svým
občanům.   Ing.Kate řina Kone čná, europoslankyn ě a předsedkyn ě ÚVKSČM

Právní bezv ědomí profesora Fialy
    Premiér vlády by m ěl mít alespo ň povšechnou v ědomost o

právním řádu a úctu k soud ům a respektovat p řinejmenším tu
skute čnost,  že  není  premiérem  zem ěkoule  ani
Československa, ale za koalici SPOLU p ředsedou Vlády České
republiky.  Ukázalo  se,  že  nazna čeným  kritériím  nevyhovuje
osoba sou časného p ředsedy vlády Petra Fialy,  nacházejícího
se evidentn ě ve stavu nízkého právního v ědomí.

Jeví se to tak, že nad možnosti jeho chápání je všeobecně známá věc, že je něco
jiného zpětvzetí žaloby a něco jiného ukončení soudního sporu takzvaným smírem.
Smír přichází v úvahu tehdy, kdy to připouští povaha věci a nelze odhlédnout od té
podstatné věci, že úkolem každého soudu je o smír usilovat. Pokud účastníci dospějí
k  smírnému řešení,  záleží  na soudu,  zda smír schválí  či  nikoliv.  Soud může smír
schválit pouze v tom případě, že není v rozporu s právními předpisy. A podstatnou je
skutečnost, že soudem schválený smír má účinky pravomocného rozsudku. To platí
jak v ČR, tak v SR (a v Brně taky).
Pokud tedy v mediálně známé věci dehonestuje Petr Fiala institut smíru a flagrantně
přezírá, že soudem schválený smír má účinky pravomocného rozsudku (a je tedy
vykonatelný), svědčí to buď o jeho naprosté neúctě k právům, nebo o nulové úrovni
jeho  právního  vědomí  –  v obou  případech  jej  to  ale  zcela  diskvalifikuje  pro  jím
zastávanou funkci. Překrucování soudních rozhodnutí je v poslední době u Petra Fialy
na místě vždy, když chce ostatní přechytračit, aniž by si uvědomoval, že nevystupuje
z pozice toho chytřejšího. Například když si lačně nechává zvýšit premiérský plat na
úkor valorizace důchodů a tvrdí, že tak činí na základě rozhodnutí Ústavního soudu
České  republiky,  nebo  když  chce  poškodit  svoji  politickou  konkurenci  a  označuje
soudní  rozhodnutí  s účinky  pravomocného  rozsudku  politickým  handlem.  Každá
taková  jeho  lež  má  ale  krátké  nohy.  Na  stránkách  Ústavního  soudu ČR  již  bylo
zveřejněno dementi  stran zvyšování  platů  členům vlády a mezinárodní  odezva na
hanění slovenských soudních rozhodnutí na sebe nepochybně nenechá dlouho čekat.
Nebudeme se vůbec divit, pokud vymyslí Petr Fiala nějakou další ztřeštěnou právní
konstrukci, kterou bude zdůvodňovat své horoucí přání, aby i navzdory nevoli občanů
mohl nadále zastávat funkci, ve které se mu tolik zalíbilo, a pobírat za ni svůj oblíbený
(pokud možno co nejčastěji  valorizovaný) plat a dál trousit  svá právní moudra i  ve
vztahu k institucím sousedních států, kterých si evidentně neváží.
  Má ale Petr Fiala velké štěstí, že jeho brebty směřují vůči kultivovaným adresátům.
V prostředí,  kde se  méně  drží  na  bonton,  by se  možná  reakci  okolí  dost  divil  a
v nejedné  venkovské  hospodě  by  nad  vší  pochybnost  dobře  poznal,  čemu  se
v nedávno reprízovaném filmu Adéla ještě nevečeřela říká pravá česká facka. Ta prý
dokáže probrat i z kómatu.                                             JUDr. Vojtěch Filip, advokát
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LKŽ píší Fialovi: 
Jménem žen a matek této republiky, zastavte vále čné šílenství!
 Levicové kluby žen (LKŽ) na Celorepublikovém setkán í

v Doubici odsouhlasily výzvu premiérovi Petru Fialo vi
(ODS), kterou mu zaslaly v dopise.  Stojí  v ní,  že j sou
účastnice  setkání  velmi  znepokojené  politickým
vývojem v naší zemi.
»Politika  Vaší  vlády  stále  více  zavléká  naši  zemi  do
existenční  a  společenské  bídy,« varují  LKŽ. »Na  jedné
straně  se vynakládají  nehorázné sumy peněz na zbrojení

pro  cizí  státy  a  na  straně  druhé,  nejsou peníze  na školství,  zdravotnictví,  sociální
služby a důchody pro české občany, ale zároveň si vy, politici, nestoudně zvyšujete
platy, které neodpovídají odpovědnosti za vaši práci,« stojí v dopise.
Platy vrcholných politiků se zvýší o 6,9 procenta. O stejnou částku si polepší i soudci a
státní  zástupci.  Rozhodla  o  tom  minulý  týden  vláda.  Tu  kritizují  účastnice
Celorepublikového setkání v Doubici i za zahraniční politiku.
»Vláda se patolízalsky podřizuje našeptávání  mocenským choutkám USA a NATO,
které chtějí ovládnout svět. Pane premiére, důrazně Vás žádáme jménem žen a matek
této  republiky.  Zastavte  válečné  šílenství!  Vraťte  Českou  republiku  na  cestu
mírového rozvoje a rozkvětu, dokud je ještě čas! Místo zbrojení požadujeme jednání o
míru  v  Evropě  i  na  Blízkém  východu,« uzavírá  LKŽ  svoji  výzvu  s  dodatkem,
že »Slované byli vždy mírumilovnými národy a nikdy nevyvolávali války.«(pk)

Proč právě vlčí mák?
Den válečných veterán ů je v ČR stále pom ěrně novým svátkem. Zatímco v jiných
zemích se slaví často již tak řka celé století, v ČR je významným dnem teprve od
roku 2001. Slaví se vždy 11. listopadu a jeho symbo lem je kv ět vlčího máku. Jak
samotný svátek, tak vl čí máky p řitom mají sv ůj původ v 1. sv. válce.
Tradice Dne válečných veteránů sahá k prvnímu výročí konce první světové války a je
úzce spojená se západními Spojenci. Rok po konci války si lidé 11. listopadu poprvé
připomněli  podepsání příměří.  Tehdejší prezident  USA Woodrow Wilson ještě  v tom
roce vyhlásil  11.  listopad Dnem příměří,  ze  kterého se následně  ve 20.  letech stal
oficiální státní svátek Spojených států a na Den veteránů byl americkým Kongresem
přejmenován teprve v roce 1954.
Ve Spojeném království je 11. listopad stále připomínán jako Den příměří. Veterány si
Britové připomínají  během Remembrance Day,  ten připadá vždy na neděli,  která je
nejblíže 11. listopadu. Ve stejný den si své padlé připomínají i Francie s Belgií.
Již 4. 11. si pak své padlé připomíná Itálie. I toto datum je spojeno s koncem 1. světové
války. Italové si ovšem připomínají den, kdy vstoupilo v platnost příměří s Rakouskem-
Uherskem.  V Německu  si   padlé  připomínají  při  Volkstrauertagu  (něm.  lidový  den
smutku), který se od 50. let slaví dvě neděle před první adventní nedělí.
O symboliku vlčího máku se nevědomky zasloužil vojenský lékař podplukovník  John
McCrae    (30. 11.  1872 – 28.  1. 1918)z kanadského Ontaria,  který v první  světové
válce sloužil v Evropě. Ačkoliv byl vojenským chirurgem, na útrapy a bolest raněných
vojáků si nemohl zvyknout. Svoji bolest mírnil psaním básní. Zvláště se ho dotkla smrt přítele
a bývalého žáka poručíka Alexise Helmera. Očitý svědek seržant Cyril Allison popsal, že toho
rána, kdy vál jemný východní vítr, se vlčí máky mezi hroby jakoby vlnily.  John McCrae svou
bolest vepsal do básně, ale papírek s ní zahodil. Kolemjdoucí důstojník jej však zvedl a poslal
do Anglie. Časopis Punch publikoval báseň 8. prosince 1915. Zmínka vlčích máků v básni, která
jejich symbolické použití předznamenala, není náhodná. Vlčí mák je totiž odolná květina a tisíce
jich každý rok vyrostly i uprostřed krajiny rozervané boji první světové války.
Tradice nošení vlčího máku se John McCrae nedožil, padl před koncem války.
Květ vl čího máku se stal    neodmyslitelným symbolem
         Dne vále čných veterán ů. 
     Na polích ve Flandrech 
Na polích ve Flandrech divoké máky rostou,
tam mezi k říži, řada za řadou.
Zde ležíme. Naho ře mezi červánky,
je možná slyšet zpívat sk řivánky,
zde dole kanóny jen svoji píse ň řvou.
Na polích ve Flandrech divoké máky rostou,
tam mezi k říži, řada za řadou.
Zde ležíme. Naho ře mezi červánky,
je možná slyšet zpívat sk řivánky,
zde dole kanóny jen svoji píse ň řvou.
My už však nevstanem a je to možná zdání,
že včera ješt ě žili jsme a byli milováni.
Teď jenom tiše ležíme na polích flanderských.
Náš boj však zase jiní p řevezmou.
Do vašich rukou dáme my te ď svou
hořící pochode ň a vy ji neste dál.
Kdyby vám uhasla, vzpome ňte na náš žal,
že jsme tu padli zbyte čně. Jen máky porostou
na polích flanderských.    
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S posledním klasikem našeho seriálu zabrousíme opět do sféry divadla. Josef Kajetán Tyl se

narodil  4.2.1808.  Byl  mužem  mnoha  povolání  –  hercem,  dramatikem,
překladatelem, režisérem i divadelním kritikem, novinářem i  spisovatelem.
Ze všeho nejvíc chtěl  být hercem, i když právě  v tom moc nevynikal. Ale
ochotníci  brali  každého.   Na  premiéře  první  české  opery  Dráteník  se
zamiloval  do  představitelky  Lidušky,  o  šest  let  starší  Magdaleny
Forchmeimové, pozdější přítelkyně Máchovy Lori Šomkové. Nechal kvůli ní
filozofie a vrhl se na divadlo. Prý byl na scéně „dřevo“, ale česky v té době
hrát moc nikdo nechtěl, tak vzali i nadšeného ochotníka. S ní pak putoval po
vlasti se společností Karla Hilmera. Tyl hrál, zpíval, upravoval texty, dokonce
maloval a stavěl kulisy. V Domažlicích se těžce roznemohl, ale Magdalena
se o něho postarala, její péčí se uzdravil. Ubytovala ho u svých rodičů, její

otec mu sehnal místo účetního u 28. pěšího pluku. V Praze se seznámil se  Sabinou, Máchou,
znovu se vrátil do Stavovského divadla jako herec a už i jako autor.  Dne 21. prosince 1834 byla
uvedena na scéně  jeho divadelní hra Fidlovačka, kde byla poprvé zpívána píseň  Kde domov
můj. V roce 1835 dal dohromady ochotnickou společnost, která hrála české hry ve Stavovském
divadle Když  Magdalena otěhotněla, došlo i na svatbu. Dítě se narodilo mrtvé a další už mít
nemohla. Ale v rodině vyrůstala půvabná mladší sestra Anna, a Tyl s ní navázal poměr.  Praha
měla hned o čem hovořit, protože mu v roce 1843 porodila  dítě. Dohromady  pak dětí bylo
sedm.  V této neobvyklé rodinné kombinaci to kupodivu dobře  klapalo. Anna rodila, Magdalena
nežárlila a vychovávala.
 V revolučním roce 1848 se Tyl zuřivě  vrhl  na politiku, byl členem Svatováclavského výboru,
účastníkem Slovanského sjezdu a účastnil  se založení Slovanské lípy. Byl zvolen poslancem,
 na  rakouský  ústavodárný  Říšský  sněm.  Zastupoval  volební  obvod Unhošť v Čechách.

 V Kroměříži na Riegerově  náměstí,  kde  během  konání  Říšského  sněmu  bydlel,  je
umístěna pamětní deska, připomínající nejen jeho účast na jednání sněmu, ale i to, že zde
napsal své drama Krvavé křtiny, aneb Drahomíra a její synové. Současně napsal hru o Janu
Husovi.  Jak víme, Kroměřížský sněm byl rozehnán vojáky a na Tyla zbylo zas jen kočovné
divadlo. Na jeho vybavení si musel ale vypůjčit  a dluhů  se už nezbavil až do konce života.
Nepomohl  mu   ani  veršovaný  oslavný   dopis  zraněnému  mocnáři,  kterého  se  neúspěšně
pokusil  zabít  v roce 1953 maďarský separatista, dluhů  ho nezbavil.  Konec plodného života
přišel brzy, zase zapracovala tuberkuloza.  V Českých Budějovicích ještě sehrál titulní roli ve
hře  Chudý  kejklíř,  cestou  do  Vodňan  už  blouznil  v  horečce.  Vydržel  ještě  do  Plzně,  kde
11.7.1856 vydechl  naposled.  Měl  docela slavné rozloučení  -  ti,  kteří  ho  v  nouzi  neznali  a
nepomohli  mu, vystrojili  mu aspoň  slavný funus.  Anna,  pozdější  slavná herečka Rajská ho
následovala až v roce 1903.
Čeští  klasikové  měli  většinou  hluboko  do  kapsy.  Byli  preceptorty,  učiteli  jazyků,  v  mnoha
případech jim činnost umožnili vlastenečtí podnikatelé, přičinila se občas i česká šlechta. Ke
dnům  v  panských  salonech  přidávali  večery  v  pražských  měšťanských  hospůdkách.  Ty
představovaly jakési přirozené prostředí národního života. Vznikly zde různé stolní společnosti,
někdy  s  nádechem  tajných  spolků,  zaměřených  proti  Vídni.  Za  všechny  jmenujme  aspoň
Tomášský pivovar, hospody U Pinkasů, U Zlaté husy či U Ježíška.
Zrodila se i myšlenka vybudovat „Slavín českého národa“. Místo, kde se symbolicky soustředí
vše slavné z naší  historie skutečné i  té opředené legendami. Spolek spisovatelů  Svatobor,
vedený  F.L.Riegrem vybral  Vyšehrad,  kde  měla  kdysi  Libuše věštit  slávu našeho národa.
Pomohlo i to, že když císař Josef II. nařídil zrušit všechny městské hřbitovy, Vyšehradu se to
nedotlo,  ležel  mimo  území  tehdejší  Prahy.  Zásluhou  úsilí  kanovníka  Vyšehradské  kapituly
Štulce  byl  pozemek  hřbitova  rozšířen  o  1500  metrů  čtverečních.  To  položilo  základ  pro
pohřebiště  českých  velikánů.  „Ač  zemřeli  –  ještě  mluví“,  je  uvedeno v  darovací  listině.  Na
výzdobě  památníku  se  podíleli  především  architekt  Wiehl  a  sochař  Maudr.  Největšímu  z
českých mecenášů Hlávkovi a jeho penězům vděčíme nejen za to, že mnozí z jmenovaných i
nejmenovaných mohli pracovat a tvořit, ale také, že byl Slavín zrestaurován a připraven přijímat
celou generaci našich národních buditelů. 
   Na závěr seriálu přidávám takovou perličku, o které jsem se nedávno dočetl. Ve
středověku byl Vyšehrad  přebudován na vojenskou pevnost, pod její skálou  jsou
kilometrové kasematy.  Prusové roku 1744 obsadili Prahu. Když byli přinuceni odejít,
natahali do podzemních chodeb stovky sudů se střelným prachem, přiložili a zapálili
doutnáky a pelášili  pryč.  Všiml si toho jakýsi pekařský učeň,  který vylomil dveře a
spolu se dvěma kamarády  všechny doutnající šnůry  stačil pomocí rukou a vlastních
slin uhasit.  Takže díky i těmto neznámým hrdinům skýtá dnes Vyšehrad tak krásné
procházky, zakončené poklonou u hrobů našich národních buditelů.     Pavel Hruban
Americký  generál  se  obává,  že  Rusko  získává  cenné
zkušenosti na vále čném poli
Ruské ozbrojené síly b ěhem konfliktu na Ukrajin ě získávají zkušenosti z boje
proti  armád ě  vycvi čené podle západních standard ů,  což je  d ůvod k obavám.
Uvedl  to  generál  Charles  Constanza,  velitel  americk ého  5.  armádního
sboru. »Oni (ruské ozbrojené síly) vědí, že bojují  proti zemi vycvičené a vybavené
Západem –  proti  Ukrajině.  A jak  se  zdokonalují  díky  získaným zkušenostem,  tak
skutečně zlepšují svou schopnost čelit nám v budoucnu. A myslím, že to je něco, co
by nás mělo znepokojovat,« řekl generál  v rozhovoru pro rozhlasovou stanici  Hlas
Ameriky. Dodal,  že na základě  těchto zkušeností Rusko modernizuje své vojenské
vybavení,  zdokonaluje  své  bojové  metody  a  hledá  způsoby,  jak  čelit  zbraňovým
systémům používaným západními státy. Již dříve se vrchní velitel  spojeneckých sil
NATO v Evropě, který zároveň stojí v čele evropského velitelství USA, generál Ch.
Cavoli, v rozhovoru pro časopis Der Spiegel vyjádřil, že ruská armáda bude na konci
konfliktu na Ukrajině silnější než dnes.   (cik)

Kladno: Divo čáci se častěji vydávají do m ěsta, začal intenzivní odlov a 
instalace pachových ohradník ů
Odbor  životního  prost ředí  Magistrátu  m ěsta  Kladna  ve  spolupráci  s
mysliveckými  spolky  dlouhodob ě  podniká  kroky  k  regulaci  stavu  populace
přemnožených divokých prasat.  Jen od lo ňského jara jich bylo na území a v
okolí Kladna uloveno tém ěř 400.
V poslední době se opět zvířata začala z přilehlých lesů častěji vydávat do některých
částí města včetně okolí rozdělovského fotbalového hřiště a sídliště v ulici Vojtěcha
Lanny.  Magistrát  proto  na problematických místech instaluje pachové ohradníky a
oprávnil myslivce k intenzivnímu lovu na nehonebních pozemcích.
„Divoká prasata jsou lovena s nejvyšší obezřetností na místech, kde je to bezpečné.
Přesto prosíme obyvatele Kladna, aby především v lese Lapák nepouštěli na volno
psy a v nočních hodinách omezili  pohyb v lese. Pokud byste ve městě narazili na
divoká  prasata,  informujte  strážníky  městské  policie  na  lince  156  nebo  odbor
životního prostředí. Informaci můžeme neprodleně předat konkrétním lovcům. Je to
mnohem lepší  řešení,  než jen sdílet  snímky na sociálních sítích,“  uvedl náměstek
primátora Bezděk (ANO).  K monitoringu populace divočáků  město chce využívat  i
drony s termovizí. Žádný útok divokého prasete na člověka v Kladně evidován není. 

 Liberecký soud zamítl návrh koalice STA ČILO!. Ta se však stále nevzdává!
  Pobo čka krajského soudu v Liberci dnes zamítla návrh koa lice STAČILO! na
zneplatn ění volby všech kandidát ů v zářijových volbách. Koalice, kterou tvo řily
KSČM a ČSNS, získala v Libereckém kraji 4,99 % hlas ů a ke zdolání 5procentní
hranice, nutné pro zisk mandátu, jí chyb ělo pouhých osm či dev ět hlas ů.
Soud návrh neshledal jako důvodný, a proto jej  zamítl. Výsledky voleb tak platí.  a
zastupitelstvo se mohlo  sejít k prvnímu povolebnímu jednání, a to i navzdory faktu,
že se koalice STAČILO! hodlá obrátit k Ústavnímu soudu.
V usnesení, se mj. píše: »Samozřejmě nelze zcela zabránit pochybením způsobeným
nepozorností  členů  volební  komise,  i  když k  chybě  mohlo dojít  i  na straně  voličů
navrhovatele.  I  kdyby se ale  potvrdila  všechna pochybení  v  jednotlivých okrscích,
která navrhovatel  dokládal  čestnými  prohlášeními  svých voličů,nemůže to samo o
sobě  mít  vliv  na  celkové  výsledky  voleb.  «Koalice  STAČILO!  se  dožadovala
přepočítávání  hlasů,  neboť  měla  pochybnosti  i  na  základě  informací  od  členské
základny z jednotlivých okrsků. »Tvrzení navrhovatele, že k obdobným pochybením
docházelo  i  v  dalších  okrscích,  kde  jsou  v  jeho  prospěch  evidovány  nulové  či
minimální  počty  hlasů,  není  naprosto  ničím  podloženo,  stejně  jako  tvrzení  o
rozsáhlém systémovém pochybení. Navrhovatel pro takové tvrzení nepřekládá žádné
rozumné hypotézy. Pokud se odvolává na ‚množství podnětů, které obdržel od své
členské  základny‘,  nijak  tyto  podněty  nekonkretizuje,« stojí  v  odůvodnění  soudu.
Koalice s tím nesouhlasí a nehodlá se vzdát. »KSČM a ČSNS se obrátí k Ústavnímu
soudu,« komentoval mluvčí  koalice KSČM R. Roun .  Případné 2 mandáty by patřily
exposlanci Stanislavu Mackovíkovi a předs. ČSNS Michalu Klusáčkovi.             (pk)
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